
سیاسی
واکنش سخنگوی وزارت امور خارجه به بیانیه شورای همکاری

سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به بیانیه شورای همکاری خلیج فارس با بیان اینکه هیچ گونه مداخله ای را در برنامه هسته ای، موشکی و سیاست های نظامی 
خود برنمی تابیم، جزایر سه گانه ایرانی را جزو لاینفک و ابدی خاک ایران خواند. سعید خطیب  زاده گفت: همه اقدامات جمهوری اسلامی ایران در جزایر در راستای 
حقوق مسلم و منطبق بر حاکمیت ملی و تمامیت ارضی کشور انجام شده و تکرار این مواضع مداخله جویانه به هر شکلی کاملا مردود است.

پنجشنبه ۲۵ آذر 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 3377

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی درگذشت 
والده حجت الاسلام فاضل لنکرانی

حضرت آیت الله العظمی خامنه ای در پیامی درگذشت 
والده حجت الاسلام والمسلمین فاضل لنکرانی را تسلیت 
گفتند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری 

متن پیام رهبر حکیم انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جن��اب حجت الاس��لام والمس��لمین آقای حاج ش��یخ 
محمدجواد فاضل لنکرانی دامت افاضاته 

درگذشت والده  مکرمه رحمت الله علیها را به جنابعالی و 
دیگر بازماندگان آن مرحومه تسلیت عرض می کنم و رحمت 
و رضوان الهی را برای ایشان و نیز والد مکرم مرحوم آیت الله 

فاضل لنکرانی مسألت می نمایم.
سیدعلی خامنه ای
۲۴ آذر 1۴۰۰

»مهدی عرفاتی« دبیر شورای  
اطلاع رسانی دولت  شد

علی بهادری جهرمی، سخنگو و رئیس شورای اطلاع رسانی 
دولت، در حکمی مهدی عرفاتی را به عنوان دبیر ش��ورای 
اطلاع رس��انی دولت منصوب کرد. بر اساس این گزارش در 
حکم علی بهادری جهرمی آمده است: تحقق نهضت تبیین و 
روایتگری صادقانه از برنامه ها و اقدامات دولت مردمی، ایجاد 
تعامل مستمر با اصحاب رسانه و انسجام بخشی در فعالیت 
مراکز اطلاع رسانی و روابط عمومی های دستگاه های اجرایی 
و انجام امور پیوست این حکم از اهم انتظارات اینجانب در 
این دوره مدیریتی است. امید است با اتکال به خداوند متعال 
در انجام وظایف محوله و تحقق آرمان های نظام جمهوری 
اسلامی بر اساس قانون اساسی، بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی 
و مفاد عهدنامه مدیران دولت مردمی موفق و موید باشید. 

تحریم پهپادی بی نتیجه است
معاون سیاسی دفتر عقیدتی- سیاسی 
فرماندهی کل قوا با بیان اینکه اقدامات 
کنگره آمریکا برای محدود کردن توان 
پهپادی ای��ران راه به جایی نمی برد، 
گفت: پهپادهای ایران تهدیدی برای 
دیگر کشورها نیست. سردار رسول سنایی راد در گفت وگو با 
مهر با اشاره به اقدام کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان 
آمریکا در تصویب لایحه 2 حزبی ممنوعیت هرگونه تأمین، 
فروش یا انتقال پهپادهای نظامی جمهوری اسلامی ایران با 
وجود تحریم های ظالمانه در صنعت دفاعی گفت: یکی از آنها 
تولید موشک های نقطه زن است، لذا در پاسخ به سوال شما 
می ش��ود گفت آنچه آمریکایی ها ب��رای ایجاد مانع در روند 
پیشرفت صنعت پهپادهای تولید جمهوری اسلامی ایران در 
کنگره دنبال می کنند، نمی تواند راه به جایی ببرد. وی تصریح 
کرد: واقعیت این است که رسیدن جمهوری اسلامی ایران 
به این دانش و فناوری های بس��یار پیش��رفته در حوزه های 
مختلف از جمله موشکی و سایر عرصه های دفاعی در حالی 
بوده که ایران تحت فشارهای حداکثری و تحریم های ظالمانه 
بوده و مطمئنا این روند پیش��رفت و دستاوردها با تصمیم 
دش��منان ما و همراهی آنها صورت نگرفته است که امروز 
بخواهد با مخالفت و ممانعت آنها دچار تغییر و اختلال شود. 

رئیس قوه  قضائیه در چهارمین سفر 
استانی به گلستان می رود

رئیس قوه  قضائیه در چهارمین سفر استانی خود امروز 
به همراه جمعی از مسؤولان عالی قضایی به استان گلستان 
سفر می کند. در این سفر بررسی مسائل و مشکلات قضایی- 
حقوقی استان گلستان و نتیجه ارزیابی تیم های کارشناسی 
که از هفته های گذشته برای بررسی آخرین مسائل و تهیه 
گزارش های کارشناس��ی در این اس��تان حضور یافته اند در 
دستور کار حجت الاس��لام غلامحسین محسنی اژه ای قرار 
خواهد گرفت. دیدار با مردم، قضات، کارکنان و مس��ؤولان 
قضایی و حضور در جلسه شورای اداری از دیگر برنامه های 
رئیس قوه  قضائیه در س��فر به اس��تان گلستان خواهد بود. 
محسنی اژه ای پیش تر به استان های ایلام، قزوین و خوزستان 

سفر کرده است. 

تکذیب حقوق ۸۰ میلیونی در مجلس
نایب رئیس مجلس گفت: کس��ی در مجلس حقوق ۸۰ 
میلی��ون تومانی دریافت نکرده و حقوق نمایندگان زیر 2۰ 
میلیون تومان است. محمدحسن آصفری، نماینده مردم اراک 
در مجلس در جلسه علنی مجلس، در تذکر شفاهی، اظهار 
داشت: موضوع حقوق های نجومی باید در بودجه سال 14۰1 
مورد توجه قرار گیرد و جلوی این ریخت و پاش ها که متاسفانه 
در برخی دستگاه ها وجود دارد، گرفته شود. آصفری در ادامه 
بیان کرد: امروز فیش هایی از خود مجلس منتشر شده، لذا 
باید پرسید آقای نیکزاد، فیش ۸۰ میلیون تومانی که گفته 
می شود برای یکی از کارکنان مجلس است، صحت دارد یا 
خیر؟ اگر صحت دارد باید با آن برخورد ش��ود، در غیر این 
صورت مجلس موضع رسمی خود را اعلام کند. در ادامه علی 
نیکزاد، نایب رئیس مجلس در پاسخ به تذکر این نماینده گفت: 
از همکاران استدعا دارم مطالبی که در شبکه های اجتماعی 
مطرح می شود را از تریبون رسمی مجلس بیان نکنند. اولا 
اینکه کسی در مجلس حقوق ۸۰ میلیون تومانی نمی گیرد 
و ثانیا امروز در برنامه سلام تهران حضور داشتم و در آنجا نیز 
درباره دریافتی نمایندگان مطالبی مطرح شد که خلاف است، 
چرا که حقوق نمایندگان زیر 2۰ میلیون تومان است. وی 
ادامه داد: لذا تاکید می کنم جایگاه ساختاری نمایندگان در 
کشور به اندازه یک بخشداری نیست و ما حقوق ۸۰ میلیون 
تومانی نداریم و حقوقی که در هیأت رئیسه بحث شده و به 
نمایندگان پرداخت می شود، زیر 2۰ میلیون تومان است و 
نباید مطالبی که در فضای مجازی گفته می شود، از تریبون 

مقدس مجلس مطرح شود. 

اخبار

گروه سیاس�ی: ای��ران در اقدام��ی داوطلبانه، اج��ازه جایگزینی 
دوربین های جدید به  جای دوربین های آسیب دیده در مجتمع تسا 

در کرج را به آژانس داد. 
ب��ه گزارش »وطن  ام��روز«، وزیر امور خارج��ه در آخرین روز 
گردهمایی سفرا و رؤسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در 
کشورهای همسایه با اشاره به نحوه تعامل ایران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و اینکه این سازمان بین المللی در مقاطعی از ابزار فنی 
برای تاثیرگذاری سیاسی بر گفت وگوهای وین استفاده کرده، افزود: 

شب گذشته به توافق خوبی با آژانس دست پیدا کردیم. 
حس��ین امیرعبداللهیان بیان کرد: با اینکه همه گزارش های 
فنی و غیرسیاس��ی آژانس بارها صلح آمیز بودن برنامه هسته ای 
جمهوری اسلامی ایران و همکاری سازمان انرژی اتمی و آژانس را 
تایید می کند ولی متاسفانه همان طور که در سفر اخیر به گروسی 
در تهران گفته شد آژانس یک انحراف اساسی از ماموریتش دارد 
و آن اینکه به جای تمرکز بر مسائل فنی بر مسائل سیاسی بعضا 
متمرکز می شود و این مشکلاتی را در عرصه همکاری های آژانس 

و سازمان انرژی اتمی ما ایجاد می کند. 
رئیس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: ما در روزهای گذشته چنین 
مشکلی را داشتیم و آژانس سعی کرد از ابزار فنی برای اعمال فشار 
سیاسی و تاثیرگذاری بر مذاکرات وین بهره بگیرد ولی در راستای 
تداوم گفت وگوهای دیپلماتیک با حضور هیأت ایرانی از سازمان 
انرژی اتمی در وین به توافقی دست پیدا کردیم که هم برخی ادعاها 
و نگرانی هایی که آژانس بیان می کرد برطرف شود و هم در ادامه 
کار بتوانیم همکاری ها را بیش از گذش��ته و در چارچوب مقررات 
ادامه دهیم. گفتنی است پیش از امیرعبداللهیان، سعید خطیب زاده 
سخنگوی وزارت امور خارجه سه شنبه شب به پرس تی وی گفته بود 
گفت وگوهای جاری بین محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی و 
رافائل گروسی، مدیرکل آژانس، منجر به پیشرفت و کاهش شکاف ها 
بر سر چندین موضوع مورد نظر طرفین شده است. وی در این زمینه 
گفت: »نمی خواهم وارد جزئیات شوم اما می توانم پیش بینی کنم 2 

طرف بزودی به تفاهم برسند«.
گفت وگو روی ۲ سری متن در وین ■

امیرعبداللهیان همچنین در بخش دیگری از اظهارات خود برخی 
ادعاهای مطرح شده درباره وجود خواسته های فرابرجامی در متون 
پیشنهاد شده از سوی تیم مذاکره کننده کشورمان را کذب محض 
خواند و گفت: این متون کاملا مبتنی بر برجام است و هیچ چیز 

فرابرجامی در آنها نیست. این متن ها نتیجه ده ها ساعت بحث و 
گفت وگو در مرکز است و رویکرد ما رفع کامل تحریم های برجامی 
در مقاب��ل رفع نگرانی های مورد ادع��ای طرف های مقابل درباره 
برنامه هسته ای صلح آمیز ایران است. وزیر امور خارجه بیان کرد: 
هم اکنون در وین بر روی 2 سری از متون گفت وگو می شود؛ متن 
اول حاصل ۶ دور اول گفت وگوهاس��ت. در عین حال طرف های 
مقابل پذیرفته اند متن های پیشنهادی جدید ایران هم روی میز 
باشد تا از بحث و تلفیق همه اینها یک متن جمع بندی شده واحد 
به دست آید. در نهایت نیز این فرآیند باید به بازگشت طرف های 
مقابل به تعهدات شان منتهی شود. وی همچنین ابراز امیدواری کرد 
طرف های مقابل با حسن نیت و با نگاه به حل مساله به تلاش های 
خود ادامه دهند و تاکید کرد: ما خوشبین هستیم در شرایطی که 
طرف مقابل واقع بینانه عمل کند، بتوانیم به پیشرفت در این دور 

از مذاکرات نائل آییم. 
تصاویر دوربین های قبلی به آژانس داده نمی شود ■

در همین ح��ال، پایگاه خبری نورنیوز، طی گزارش��ی درباره 

توافق ایران و آژانس نوشت: به دلیل اتمام بخش اصلی بررسی های 
قضایی - امنیتی روی دوربین های آسیب دیده و همچنین نظر به 
اقدام آژانس در محکوم کردن خرابکاری در مجتمع تسا و پذیرش 
بررسی فنی دوربین ها از سوی کارشناسان ایران قبل از نصب، ایران 
در اقدامی داوطلبانه، اجازه جایگزینی دوربین های جدید به جای 
دوربین های آسیب دیده را به آژانس داده است. در این گزارش آمده 
است: نکته مهم اینکه صدور این مجوز به هیچ وجه نقض کننده 
قانون مجلس شورای اسلامی نبوده و بر اساس همان قانون، تصاویر 
ضبط شده توسط این دوربین های جدید مانند تصاویر دوربین های 
قبلی در اختیار آژانس قرار نخواهد گرفت و همچنان نزد سازمان 

انرژی اتمی ایران محفوظ خواهد ماند. 
این پایگاه خبری افزود: ایران در قبال درخواست آژانس درباره 
تعویض دوربین های آسیب دیده در اقدام خرابکارانه علیه مجتمع 
تسا در کرج از ابتدا به صراحت اعلام کرده بود تا زمانی که نهادهای 
مسؤول، بررسی های فنی و امنیتی خود را روی دوربین های مذکور 
انجام ندهند، اجازه سرویس یا تعویض دوربین ها داده نخواهد شد. از 

سویی؛ ایران با یادآوری وظیفه صیانتی آژانس در قبال اعضای خود 
بر لزوم واکنش مدیرکل آژانس به اقدامات تروریستی و خرابکارانه 
علیه برنامه هسته ای کشورمان به عنوان حداقلی ترین کار ممکن 

تاکید داشت. 
زیاده خواهی آقای مدیرکل! ■

ب��ا وجود اق��دام داوطلبانه و همکاری جویان��ه ایران، رافائل 
گروسی در مصاحبه با شبکه سعودی العربیه با لحن طلبکارانه 
خط و نشان کشید. مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی با بیان 
اینکه بازرس��ی از تاسیسات هسته ای ایران به طرف های دیگر 
مذاکرات تضمین می دهد، اظهار کرد: بازرس��ان آژانس باید به 
طور دائم در تاسیسات هسته ای ایران بمانند. طبق گزارش این 
شبکه سعودی، رافائل گروسی اظهار داشت: »اولین کسی که از 
بازگشت بازرسی ها ]به حالت اول[ بهره خواهد برد، ایران است«. 
گروسی اضافه کرد: »گفت و گوهای هسته ای بدون اتمام عملیات 
بازرسی موفق نخواهد بود و بازرسی تأسیسات هسته ای ایران به 
دیگر طرف ها ضمانت می دهد«. مدیر کل آژانس همچنین با بیان 
اینکه »آنچه در وین مطرح شده، بازگشت به توافق سال 2۰1۵ 
است«، گفت: »ایران فعالیت های هسته  ای خود را افزایش داده 
و از تمام خطوط عبور کرده است«. وی همچنین تأکید کرد 
نقش آژانس تضمین اجرای هرگونه توافقی است که می توان به 
آن دست پیدا کرد. مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
ادامه اظهاراتش ضمن درخواست از ایران برای همکاری با آژانس، 
بیان کرد: »نقش نظارتی ما بر تأسیسات هسته ای ایران اساس 
هر گونه توافق است«. او همچنین افزود: بازرسی از تأسیسات 
هسته ای ایران، ماهیت برنامه های این کشور را مشخص خواهد 
کرد. طبق گزارش این شبکه سعودی، گروسی در پایان گفت: 
»تهران نباید درهای خود را به روی بازرسان آژانس ببندد. ما 
می خواهیم بدانیم که ایران هر گرم از اورانیوم غنی شده اش را 
کجا پنهان می کند«. آژانس بین المللی انرژی اتمی همچنین 
عصر روز گذش��ته گزارشی درباره توافق ایران و آژانس منتشر 
کرد. آژانس بر این اساس، اعلام کرد: طبق توافق رافائل گروسی 
مدیرکل آژانس و محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی ایران، 
آژان��س انرژی اتمی بزودی دوربین های نظارتی جدیدی را در 
کارگاه ساخت قطعات سانتریفیوژ در کرج نصب خواهد کرد. 
بر اس��اس اعلام آژانس، دوربین هایی که قرار است در روزهای 
آینده نصب شوند، جایگزین دوربین هایی خواهند شد که اوایل 
امسال از تاسیسات کرج خارج شده بودند. علاوه بر این، آژانس 
و ای��ران به کار روی موضوعات پادمانی باقیمانده با هدف حل 
و فص��ل آنها ادامه خواهند داد. مدیرکل آژانس در این گزارش 
اعلام کرده اس��ت: توافق با ایران برای جایگزینی دوربین های 
نظارتی در تاسیسات کرج، تحول مهمی برای راستی آزمایی و 
فعالیت های نظارتی آژانس بین المللی انرژی اتمی در ایران است. 
این توافق به ما این امکان را می دهد که به صورت مستمر در 
جریان ]فعالیت ها در[ این مرکز باشیم. وی افزود: امیدوارم بتوانیم 
به گفت وگوهای سازنده خود برای رسیدگی و حل و فصل همه 
مسائل پادمانی باقیمانده در ایران ادامه دهیم. در ادامه گزارش، 
به مفاد این توافق اشاره شده و آمده است: آژانس و ایران به کار 
روی موضوعات پادمان باقیمانده با هدف حل و فصل آنها ادامه 
خواهند داد. برای این منظور، ایران و آژانس مجموعه ای از تبادل 
اطلاعات و ارزیابی ها از جمله از طریق نشست های کارشناسی 
را انجام می دهن��د. در این گزارش همچنین آمده: آژانس 1۹ 
دس��امبر 2۰21 یک دوربین نمونه و اطلاعات فنی مرتبط را 
برای تجزیه و تحلیل توسط مقامات امنیتی و قضایی ایران با 
حضور بازرسان آژانس، در اختیار ایران قرار خواهد داد. آژانس 
تا قبل از پایان دسامبر 2۰21 و در تاریخ توافق شده بین آژانس 
و ایران، دوربین هایی را برای جایگزینی دوربین های حذف شده 
از مجتمع کرج، مجددا نصب می کند و سایر فعالیت های فنی 

مرتبط را انجام می دهد. 

ایران در اقدامی داوطلبانه، اجازه جایگزینی دوربین های جدید به  جای دوربین های آسیب دیده در مجتمع تسا را به آژانس داد

ج! دوربین ها در کر

    به فعالیت های موشکی و ماهواره برها ادامه می دهیم   
»مجید تخت روانچی« سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان ملل متحد بامداد چهارشنبه به وقت تهران در 
نشست شورای امنیت درباره اجرای برجام و قطعنامه ۲۲31 اظهار کرد: بعضی کشورها درباره برخی فعالیت های هسته ای صلح آمیز 
کنونی ما به گونه ای داد سخن می دهند که گویا ایران تعهدات خود تحت پیمان منع گسترش سلاح های هسته ای را نقض کرده است. 
در عین حال، آنها درباره اقدامات مکرر تروریستی و مخرب رژیم اسرائیل علیه برنامه صلح آمیز هسته ای ایران مطلقا سکوت اختیار 
کرده اند. دیپلمات ارشد ایرانی افزود: ما بر برچیده شدن مؤثر، یک باره و قابل راستی آزمایی تمام تحریم ها اصرار داریم. وی اضافه 
کرد: برنامه صلح آمیز هسته ای ایران تحت قوی ترین و سخت گیرانه ترین راستی آزمایی و نظارتی و اقدامات اعتمادساز که در طول 
تاریخ عدم اشاعه در یک کشور اعمال شده، قرار داشته است. از زمان تأسیس آژانس بین المللی انرژی اتمی تاکنون، هیچ کشوری 
به این اندازه مورد بازرسی کامل قرار نگرفته است. اجرای تعهدات ما توسط آژانس مورد تأیید قرار گرفته و در 1۵ گزارش متوالی 
آن منعکس شده است. پس از خروج آمریکا، ایران حداکثر خویشتنداری را نشان داد و بهای سنگینی برای حفظ برجام پرداخت. 
بنابراین، درخواست تضمین های عینی و قابل راستی آزمایی توسط ما از طرفی که مسؤول تمام نابسامانی های کنونی است، کاملا 
موجه و ضروری است. تخت روانچی تصریح کرد: ما بار دیگر قویا هرگونه تلاش برای ارائه تفسیر دلخواه و تحریف شده از بند 3 
ضمیمه »ب« قطعنامه ۲۲31 را با هدف ارتباط دادن آن به پرتاب موشک بالستیک و ماهواره بر توسط جمهوری اسلامی ایران را رد 
می کنیم. طبق دلایل فنی و حقوقی مفصلی که ما در نامه های متعدد خود به رئیس شورای امنیت ارائه کرده ایم، پرتاب موشک های 
بالستیک و ماهواره برها کاملا خارج از حیطه شمول قطعنامه ۲۲31 است. تحت حقوق بین الملل، برخورداری از برنامه موشکی متعارف 
یک حق ذاتی است که تحت قطعنامه ۲۲31 نیز به هیچ وجه منع یا محدود نشده است. وی گفت: ما به فعالیت های خود در زمینه 
موشک های بالستیک و ماهواره برها که هر ۲ برای تأمین امنیت و منافع اجتماعی � اقتصادی ما ضروری هستند، ادامه خواهیم داد. 

گروه سیاس�ی: رئیس جمهور با اش��اره به موضوع پرداخت 
حقوق های نجومی در برخی دستگاه ها گفت: دولت در برخورد 
با حقوق های نجومی قاطع و مصمم است و در هرجا با ارائه 
مستندات موضوع به اثبات برسد، در جهت اصلاح آن با فوریت 
اقدام می شود. حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در جلسه 
روز گذشته هیات  دولت با اشاره به مباحث مربوط به کمبود 
برخی داروها گفت: وزارت بهداشت با فوریت هر گونه کمبود 
دارو و افزای��ش احتمالی قیمت آن را پیگیری کرده و اجازه 
ندهد هیچ گونه نگرانی برای مردم ایجاد شود. رئیسی در ادامه 
سخنانش به قرار گرفتن ردیف اعتبارات مصوبات سفرهای 
استانی در زیرمجموعه سفرهای نهاد ریاست جمهوری اشاره 
کرد و افزود: این تغییر باعث ایجاد سوءتفاهم شد و این تصور 
را دامن زد که پول ها خرج سفرهای رئیس جمهور می شود، 
در حالی که سفرهای دولت جزو کم هزینه ترین سفرهاست 
و اعتبارات مذکور برای انجام پروژه های مصوب در سفرهای 
استانی است و سازمان برنامه و بودجه در فرآیند تصویب نهایی 
قان��ون بودجه،  ترتیبی اتخاذ کند که این بخش از اعتبارات 
خارج از اعتبارات نهاد و در ردیف مناس��ب پیش بینی شود. 

رئیس جمهور همچنین اظهار داشت: حوزه فعالیت معاونت 
امور زنان و خانواده از محوری ترین و اساسی ترین موضوعات 
مورد توجه دولت و نظام جمهوری اسلامی است و بودجه و 
اعتبار مورد نیاز این معاونت باید در ردیف های مربوط تامین 
شود. رئیسی با تاکید دوباره بر ضرورت تنظیم پیوست عدالت 
برای تمام تصمیمات و مصوبات دس��تگاه های دولتی بویژه 
بودجه تصریح کرد: هیچ تصمیم و اقدام ما نباید خلاف عدالت 
باشد. وی همچنین از همه مسؤولان و دستگاه های دولتی 
خواست برای تشریح و توضیح عملکرد دولت بویژه تبیین 
بایدها و نبایدهای لایحه بودجه تلاش کنند و خاطرنش��ان 
ک��رد: کاری که تاکنون برای تبیین عملکرد دولت از جمله 
لایحه بودجه 14۰1 انجام شده به هیچ وجه کافی نیست و 
همه اجزای دولت باید نسبت به این مهم احساس مسؤولیت 
کنند. رئیس جمهور به موضوع آلودگی هوای تهران و شهرهای 
بزرگ اشاره کرد و اظهار داشت: حداقل 1۸ دستگاه در زمینه 
مقابله با آلودگی هوای شهرها مسؤولیت دارند و هر سال بویژه 
در ایام س��رد سال که وضعیت آلودگی هوا شدت می گیرد، 
مباحثی در این رابطه مطرح می شود اما باید اقدامات عملی 

و اثرگذار انجام شود. رئیسی به موضوع انتشار اخبار پرداخت 
حقوق های نجومی در برخی دس��تگاه ها اشاره کرد و اظهار 
داشت: دولت در برخورد با حقوق های نجومی قاطع و مصمم 
است و در هر جا با ارائه مستندات موضوع به اثبات برسد، در 

جهت اصلاح آن با فوریت اقدام می شود. 
کارگروه ویژه س�فرهای اس�تانی رئیس جمهور تشکیل  ■

می شود
هیأت  دولت در جلس��ه روز گذشته به استناد اصل 12۷ 
قانون اساسی جمهوری اس��لامی ایران به منظور بررسی و 

پیگیری موضوعات و توافقات مهم اس��تان ها در س��فرهای 
استانی رئیس جمهور، با تشکیل کارگروه ویژه سفرهای استانی 

رئیس جمهور موافقت کرد. 
هیأت  دولت همچنین به منظور تأمین نظر هیأت بررسی 
و تطبیق مصوبات دولت با قوانین، آیین نامه اجرایی مربوط به 
ساماندهی حقوق و مزایای مدیران عامل و اعضای هیأت مدیره/ 
هیأت عامل شرکت های دولتی، بانک ها و مؤسسات غیرانتفاعی 
وابس��ته به دولت و شرکت های تابع آنها و شرکت های تابع 

نهادهای عمومی غیردولتی را اصلاح کرد. 

رئیس جمهور در جلسه هیأت  دولت:

قاطعانه با حقوق های نجومی برخورد می کنیم

یونس مولایی: روز گذشته در جریان 
جلس��ه هیات دولت، دولتمردان با 
تش��کیل کارگروه ویژه سفرهای استانی رئیس جمهور به 
منظور بررسی و پیگیری موضوعات و توافقات مهم استان ها 
موافقت کردند. تشکیل این کارگروه هر چند تا زمانی که 
منتج به نتایجی ملموس برای مردم نباشد نمی تواند مورد 
تمجید قرار گیرد اما در ظاهر امر نشان از سامان یابی سفرهای 

استانی رئیس جمهور دارد.
شهریورماه سال جاری تنها چند هفته پس از آغاز به 
کار دولت س��یزدهم بود که رهبر حکیم انقلاب در دیدار 
رئیس جمه��ور و وزرا، ۷ ماموری��ت کلی��دی را برای این 
دولت مطرح کردند که از جمله آنها می توان به »مردمی 

بودن« و »احیای اعتماد و امید مردم« اشاره کرد. تجربه 
۸ س��اله دولت روحانی و تجربه یک الگوی غیرمردمی و 
حتی ضدمردمی در دولت س��ابق باعث شد ترمیم رابطه 
میان دولت و ملت و بازگشت اعتماد عمومی به دولتمردان 
تبدیل به یکی از ماموریت های دشوار رئیسی شود. در این 
میان البته دولت نیز از زمان آغاز به کار اهتمام جدی خود 
ب��رای کم کردن فاصله میان دولت و ملت را نش��ان داد. 
سفرهای اس��تانی رئیس جمهور در روزهای پایانی هفته 
را می توان یکی از نمودهای عینی تلاش دولت برای این 
مس��اله دانس��ت، به گونه ای که در بازه زمانی کوتاهی به 
گواه نظرس��نجی ها شاهد بهبود نسبی رابطه میان مردم 

و مقامات دولتی بودیم.

در این میان یکی از پرس��ش هایی که هم��واره درباره 
سفرهای استانی دولت مطرح می شود مربوط به دستاورد 
نهایی این سفرها و تاثیر بلندمدت حضور مقامات دولتی 
در بین مردم است به گونه ای که با آغاز سفرهای استانی 
دولت، رسانه های جریان اصلاح طلب در دفاع از یکجانشینی 
دولتمردان س��ابق، انجام چنین سفرهایی را نشانه ضعف 
مدیریت رئیس دولت خوانده و آن را در قالب حرکت های 
عوامفریبانه مورد هجمه قرار داده اند. با این حال واقعیتی 
که نمی توان نس��بت به آن چشم پوشی کرد این است که 
فراتر از پیام این س��فرها به مردم و احس��اس مودت میان 
دولتمردان و عامه جامعه و نظارت حضوری و بعضا سرزده 
مس��ؤولان )امری که در 2 قوه دیگر نیز به اش��کال مشابه 

پیگیری می شود(، چنین سفرهایی باید با برنامه ریزی قبلی 
و پیگیری منسجم مصوبات و توافقات صورت گرفته بعد از 
انجام سفرهای استانی بر زندگی مردم تاثیرگذار باشد. به 
عبارت ساده تر، برکات و ظرفیت های بالقوه این سفرها تنها 
نباید در بعد اجتماعی و کوتاه مدت محدود بماند، نظارت 
و پیگیری حضوری و مستقیم مقامات دولتی هر قدر که 
واجد اهمیت و مفید فایده نیز باشد باید در یک چارچوب 
هدفمند پیگیری ش��ود. از این رو تش��کیل کارگروه ویژه 
سفرهای استانی رئیس جمهور را باید به عنوان یک خیز اولیه 
از سوی دولتمردان برای ثمردهی این سفرها به فال نیک 
گرفت و در بلندمدت به تاثیر آن در مردمی شدن الگوی 

اداره کشور و احیای اعتماد عمومی نگریست.

چشم انداز عملی سفر های استانی
یادداشت


